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Zápis ze schůze Rozšířené KM ŠSČR z 5.9.2015. 

 

Schůze se konala v Praze v prostorách ŠSČR od 10 hodin. 

Přítomni: Schaffer David (PDŠS), Malec Jan (ŠSLK), Říha Jaroslav (SŠS), Kopec Ladislav (MKŠS), Kopta Pavel 

(PŠS), Fiala Zdeněk (KŠSV), Odehnal Jaroslav (JčŠS), Hurta Miroslav (JmŠS), Růčka Pavel (ŠSZK), Stuška 

Přemysl (KŠSKV), Chrz Pavel (ÚKŠS), Ambrož Antonín (KM), Hadraba Vladimír (KM), Kalužný Jiří (KM), 

Havlíček Jiří (KM) 

Omluveni: Biolek Richard (ŠSOK), Jenč Milan (ŠSPK) 

Nepřítomni: John Jiří (KHŠS) 

Hosté: Vokáč Marek (TMK), Petras Milan (ŠSČR) 

 

V úvodu schůze předseda KM zdůraznil, že jednáme o modelu soutěží, který by neměl platit po řadu 

následujících let, ale o modelu, který by měl zlepšit současný stav a v průběhu následujících let se korigoval 

dle aktuálního stavu naší mládeže. Poté se přešlo k jednotlivým bodům programu. 

1.ODM – Olympiáda dětí a mládeže. 

Bylo zdůrazněno, že VV ŠSČR chápe tuto akci jako významný marketingový projekt o rozšíření povědomí  

o šachové hře. Pan Jiří Kalužný promluvil o připravenosti akce v lednu 2016 v Chomutově. Poté zástupci 

všech krajů informovali o nominacích svých krajských reprezentací. Pan Chrz uvedl bližší informace o této 

akci v minulých letech. TMK má za úkol zajistit účast významné šachové osobnosti na akci, což by se mohlo 

splnit účastí GM Vlastimila Babuly, který by měl doprovázet svého syna. Akce je velice zajímavá pro děti, 

protože se při ní uskutečňují nástupy jednotlivých výprav stejně jako při Olympiádách. Jde tedy o silný 

zážitek.  

V lednu 2016 bude zajištěn on-line přenos partií ze všech šachovnic a dále jejich promítání na plátno, takže 

to bude atraktivní i pro ostatní účastníky a diváky. KM ŠSČR byla oslovena, aby vybrala osobu, která by 

komunikovala s ČOV při zajišťování účasti šachistů na dalších Olympiádách. 

 

Usnesení: RKM ŠSČR doporučuje VV ŠSČR, aby osobou pověřenou pro komunikaci s ČOV byl jmenován člen 

sekretariátu ŠSČR pan Milan Petras. 

 

Pan Petras s návrhem projevil souhlas. Jeho úkolem by mělo být komunikovat s ČOV a zjistit, kdy mohou 

kraje začít usilovat o pořadatelství zimní Olympiády dětí a mládeže v roce 2018. Jakmile zjistí termíny, bude 

informovat krajské KM, aby začaly lobovat u svých krajských zastoupení o zahrnutí šachové hry jako 

jednoho ze sportů. 

Také bylo zmíněno, že své Olympiády mají i některé kraje, což by měly všechny krajské komise prověřit.  

I zde je možné prosazovat šachovou hru mezi mládeží. Další důležitou informací je, že krajské soupisky se 

dělají podle místa trvalého bydliště žáků a ne podle klubové příslušnosti. 
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2.Soutěže jednotlivců. 

Předseda KM zdůraznil, že šachová praxe je nedílnou součástí tréninkového procesu a proto bychom měli 

dbát na kvalitu mistrovských turnajů. Z tohoto důvodu zpracoval přehledy úrovní všech mistrovských 

turnajů za poslední 4 roky, přehledy stavu mládeže dle výkonnosti v jednotlivých kategoriích k 1.9.2015  

a několik dalších srovnávacích statistik. Navrhl model Open MČR s rozšířeným počtem účastníků 

s minimálním ratingem dle aktuální situace v každé kategorii (jak se hraje MČR mužů) nebo zachování 

dvoustupňového systému, kde by se snížil počet účastníků MČR kvůli zvýšení kvality turnajů a národní Open 

mistrovství opět s minimální vstupní hodnotou ratingu. Hovořilo se též o nevypovídající schopnosti FIDE 

ratingu a o nutnosti zachovat v turnajích motivační faktor. Zástupci Moravských krajů stále odmítají 

jednotný model národních mistrovství. 

Marek Vokáč hovořil o potřebě udělat čáru mezi masovým a výkonnostním šachem a určit, na jaké úrovni 

soutěží bude probíhat selekce těchto šachových kategorií. Pan Ambrož navrhl zkvalitnění soutěží 

v kategoriích U14-U18 zmenšením počtu účastníků v MČR. Pan Jaroslav Říha a Pavel Kopta uvedli, že větší 

problém než v soutěžích je v trenérech. Poté došlo k několika hlasováním: 

Má se snížit počet hráčů na MČR u hochů?   3 x ANO;   7 x NE;   5 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

Má se snížit počet hráčů na MČR u dívek?   6 x ANO;   3 x NE;   6 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

Má se změnit účast dívek na MČech?   9 x ANO;   5 x NE;   1 x ZDRŽEL, návrh prošel 

(lepší dívky mohou hrát společně s hochy, slabší svůj vlastní turnaj) 

Má se hrát v Čechách 3stupňovým systémem?    10 x ANO;   0 x NE;   4 x NE, návrh prošel 

(myšlen postupový model KP  MČech  MČR, jedna osoba nebyla přítomna hlasování).  

Nehlasovalo se o návrhu, se kterým byl souhlas, a to aby se snížil počet náhradníků z krajů ze stávajících 

200% na 100%, aby se znemožnila účast hráčů, kteří na MČech výkonnostně nepatří. 

Hovořilo se i o rapidových turnajích. Předseda KM navrhl dvě varianty. Ponechat jen MČR v kategoriích U8  

a U10, ostatní zrušit. Toto řešení podpořil pan Ambrož, který poukázal na škodlivost rapidů. Ve stejném 

duchu promluvil Marek Vokáč. Druhá varianta byla ponechat MČR v kategoriích U8 až U18, přičemž 

nominace by se dělala na základě ratingů v praktickém šachu. Tímto by se MČR v rapidu omezilo na jediný 

víkend a žáci by nebyli systémově nuceni hrát kvalifikace a strávit tak rapid šachem řadu víkendů. Pan Pavel 

Chrz navrhoval, aby měli na MČR v rapidu přímý postup účastníci MČR v praktickém šachu. Většina tvrdila, 

že není potřeba nic měnit, protože trenér má žákům a jejich rodičům vysvětlit škodlivost nadměrného hraní 

rapidů. Nakonec došlo ke třem hlasováním: 

Mají se hrát pouze MČR U8 a U10 v rapid šachu?    1 x ANO;   12 x NE;   2 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

Mají se hrát MČR U8 až18 v rapid šachu s nominací podle ratingu v praktickém šachu?    2 x ANO;   6 x NE;   

7 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

Má se zachovat stávající stav?    9 x ANO;   2 x NE;   4 x ZDRŽEL, návrh prošel 
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3.Soutěže družstev 

Nejprve předseda KM uvedl, že v prvé řadě musíme stanovit, pro koho která soutěž je. Poté hovořil pan Jiří 

Kalužný. Uvedl, že na základě zadání RKM v minulém roce připravil návrh, který zohlednil všechny 

požadavky, které byly vzneseny (snížení dojezdových vzdáleností, omezení zbytečných partií a ušetření 

času). Návrh odsouhlasila KM, poté i zástupci RKM, pak byl zaslán k posouzení vedoucím Extraligy a 1.lig, 

kteří jej odmítli. Každý návrh má vedle pozitiv i svá negativa a dle vyjádření pana Kalužného vedoucí 

družstev posuzovali pouze ta negativa. Pan Jaroslav Říha navrhl, aby byly postupy u mládežnických družstev 

stejné jako u dospělých. 

V soutěžích družstev se otevřela další témata. Účast cizinců, druhý host, povinná dívka, ponížit věk super 

mladého žáka, otázka baráže a snížení počtu družstev v nejvyšších soutěžích. Proběhla tato hlasování: 

Má se dál pracovat na 4 stupňovém modelu soutěží?    7 x ANO;   7 x NE;   1 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

(KP  2.liga  1.liga  Extraliga)  

Mohou se hrát v krajích baráže?    3 x ANO;   10 x NE;   2 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

Má se zvýšit počet povolených písmenkových hráčů na 2?   4 x ANO;   10 x NE;  1 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

(jedná se o dlouhodobé soutěže družstev mládeže) 

Má být v soutěžích družstev povinná dívka?   4 x ANO;   10 x NE;   1 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

(jedná se o dlouhodobé soutěže družstev mládeže) 

Má se snížit věk super mladého žáka o 1 rok?   7 x ANO;   5 x NE;   3 x ZDRŽEL, návrh neprošel 

(jedná se o dlouhodobé soutěže družstev mládeže) 

4.Přebory škol 

Předseda KM informoval přítomné o snaze učinit z celostátního kola marketingově zajímavou akci. Jde o 

úkol od VV ŠSČR. Ve spolupráci s hospodářem svazu byl vybrán Zlín v červnu 2016. Trochu rozruch způsobila 

předpokládaná částka dotace z loňského roku. K uklidnění vedlo, když došlo k upřesnění předpokládané 

dotace po dotázání hospodáře svazu. Musíme se snažit propagovat šachy na veřejnosti a Přebor škol je 

jedna z mála příležitostí, které k tomu máme.  

Přebor škol je chápán jako akce masového i výkonnostního charakteru. Není zájem ho nijak omezovat, 

naopak se podporuje účast co nejvíce týmů (i více týmů z jedné školy) a v co nejvíce okresech a školách. 

Účast žáků je sledována MŠMT. 

5.Projekt Šachy do škol 

Zde neproběhla k předloženému materiálu prakticky žádná diskuse. 

6.Projekt KTCM 

Vložen na žádost Marka Vokáče, který seznámil zúčastněné s jeho hlavními záměry. Konstatoval, že ne 

všude je správně využíván (startovné dětí na turnajích). Na dotaz proč se nemá využívat na soustředění, kde 

se hrají turnaje, uvedl, že tréninky při turnajích mají jiný charakter než tréninky bez turnajů. Při turnajích se 

hledí na přípravu na následujícího soupeře, kdežto při trénincích bez turnajů se probírají a procvičují 

jednotlivá ucelená témata. Marek Vokáč také uvedl, že jsou tlaky jít místo po krajské úrovni po linii klubů. 
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Problémem projektu je, že většinou se nepodaří soustředit v jednu dobu do jednoho místa většinu 

krajských talentů. Také se vyskytují názory, že někde se takto dohání špatná práce na kroužcích. Projekt 

není ale v gesci KM, takže KM nemá podrobné informace o jeho stavu. Ukazuje se, že i KM by měla mít 

trenérskou sekci zaměřenou na masový a výkonnostní šach, mohla by řadu svých rozhodnutí opírat více  

o kvalifikované trenéry pracující dlouhodobě s mládeží než o funkcionáře, hledící většinou jen na své 

klubové zájmy. 

7.Projekt podpory šachových kroužků 

Všeobecná shoda o užitečnosti projektu, žádný problém se zvýšením aktivních účastí na 3. Také souhlas se 

započítáváním Open turnajů. 

8.Postavení dívek v mládežnickém šachu 

Neprošlo hlasování o povinné dívce v dlouhodobých soutěžích. To při 64 družstvech znamená mít k dispozici 

128 dívek, o čemž řada delegátů pochybovala. Je možné přemýšlet o nějaké volnější variantě, například 

povinná dívka s tím, že stačí, aby sehrála 50% partií. K žádným konkrétním závěrům se ale nedospělo. Pouze 

se uvažuje o odsouhlasené změně na MČech, kde by výkonnostně silnější dívky hrály s hochy a ostatní svůj 

vlastní turnaj. Zástupci z Moravy varovali před vyčleněním všech dívek do zvláštního turnaje s poukázáním 

na vlastní špatnou zkušenost. 

9.Nový web ŠSČR 

Delegáti byli vyzváni, aby sdělili, co na současném webu postrádají. Byla jim ukázána úvodní stránka nového 

webu a základní navigace. Reakce byly pozitivní. Dle vyjádření žádné důležité informace na stávajícím webu 

nechybí, ale těžko se hledají. 

Schůze skončila v 18:05 hodin. 

 

Zapsal: Ing.Jiří Havlíček 6.9.2015 

Ověřil: Ing.Vladimír Hadraba 7.9.2015 


